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RESUM DE LA COMISSIÓ DE SEGUIMENT DEL CONSELL DE BARRI DE SANT ANTONI 

Sessió ordinària (virtual) 

Lloc:          https://meet.jit.si/CdS-SantAntoni201111 

Data:         11 de novembre de 2020  

Hora inici:  18:30 h 

Hora final:  20 h 

Assistents: 

Eduard Corbella Cervelló 
 
Marc Martínez Navarro 

Conseller Grup Municipal BeC. President de la Comissió de 
Seguiment 
Conseller Grup Municipal PSC 

Albert Cerrillo Lladó 
Daniel Viadé Andavert 
Pep Sala Piera 
Fuensanta Garcia 
Manel Pérez 
Jaume Alcántara 
Marc Folch 
Rafa Martínez 
Jordi Mateu 
Mireia Diaz 
Xavier Caballé 
Jesús Faba 
Michelle Bianco 

Conseller Grup Municipal JxC 
Conseller Grup Municipal ERC 
Associació Veïns i Veïnes del barri de Sant Antoni 
Associació Comerciants Sant Antoni Comerç 
Fem Sant Antoni 
Ciutadà membre de la Comissió de Seguiment 
Federació d'Entitats Calàbria 66 
ONG De Veí a Veí 
Cooperativa Propis i Propers 
Assemblea de Joves 
Fem Sant Antoni 
Fem Sant Antoni 
Tècnica Comunitària del barri de Sant Antoni 

Manel Devesa  
Glòria Besoli 

Tècnic de l'Oficina de Promoció Econòmica de l'Eixample 
Tècnica de la Direcció de Serveis a les Persones i al Territori 

Teresa Gómez 
 

Coordinadora Territorial i Convivència Eixample. Secretària en 
funcions 
 

 

Ordre del Dia: 

 

1. Benvinguda i introducció 

2. Temes a treballar d’importància pel barri i diagnosi de necessitats 

3. Preparació del Consell de Barri 

4. Torn obert de paraula 

 

https://meet.jit.si/CdS-SantAntoni201111
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1. Benvinguda i introducció: 

Pren la paraula l’Eduard Corbella per donar la benvinguda i comentar les principals qüestions a destacar. 
Des de juliol a avui no hi ha hagut cap canvi substancial que calgui assenyalar, donades les 
circumstàncies covid, motiu pel qual es considera rellevant poder parlar del PAD, temes comunitaris, 
comerç, superilla i agenda, a banda de preparar l’ordre del dia del proper Consell de Barri. 

2. Temes a treballar d’importància pel barri i diagnosi de necessitats: 

*PAD: El procés de participació va quedar aturat arran de la pandèmia i a partir de juliol es van processar 
les propostes ciutadanes. En aquest sentit el que cal és aprovar el PAD al desembre. El PAD no ha 
canviat, les mesures "estrella" són la qüestió comunitària i les propostes urbanístiques. Les prioritats 
polítiques a nivell urbanístic són les mateixes: adquirir el solar del Talia, acabar la urbanització de la Ronda 
Sant Antoni i construir l'espai veïnal del Mercat. Segueix pendent l’aprovació de pressupostos i per tant la 
definició del calendari. 

* Comerç: Pren la paraula el Manel Devesa i explica quina és l’actuació municipal en temes de comerç. Es 
destaca l’existència de la campanya de promoció comercial a tota la ciutat per incentivar la compra de 
proximitat que s’ha personalitzat per cada barri. Donada la proximitat de la campanya de Nadal i la situació 
de crisi econòmica actual derivada de la Covid-19, cal fer extensiva aquesta campanya per mirar de donar 
aire al comerç de proximitat de cara a la campanya de Nadal. 

Dins el marc de la campanya de Nadal, pel que fa a les activitats previstes, l’espai central es situarà a la 
Plaça Catalunya on es realitzaran els actes principals, tot i que hi ha voluntat de descentralitzar i distribuir 
la campanya pels diferents barris de la ciutat. Al fossat del mercat de St. Antoni s’ubicarà un Pessebre i un 
Tió físics, del 26 de novembre al 30 de desembre, dels quals, ara per ara es desconeixen els detalls del 
funcionament (esperem instruccions des de Protecció Civil). A la Plaça Universitat es faran projeccions 
audiovisuals totes les tardes, també fins el 30 de desembre. Amb aquestes activitats s’espera recuperar 
l’ambient de festa típic d’aquestes dates. 

S’ha contactat amb algunes associacions de la zona i establiments amb l’objectiu d’organitzar petits 
concerts en balcons o aparadors sense fer massa difusió per evitar aglomeracions. 

També s’ha sol·licitat fer una Fira de Nadal pels Encants i el Districte l’ha autoritzat. Es convida a les 
entitats a fer propostes doncs s’intentarà donar suport a tot el que es pugui donat que les restriccions són 
de caràcter sanitari i no de caràcter pressupostari. 

En relació a la Ronda St. Antoni, la Fuensanta García pregunta si hi haurà alguna activitat i en Manel 
respon que amb la reducció a la meitat del nombre d’activitats no ha estat possible ubicar-ne cap a la 
Ronda. És possible que al voltant del pessebre s’acabi fent alguna activitat complementària i puntual però 
no hi ha previsió de tenir-ne cap fixe a la Ronda, tot i que es desconeix si des de el barri del Raval hi ha 
alguna activitat programada. 

Pel que fa a l’enllumenat, en Manel Pérez, demana saber com està previst, doncs altres anys eren les 
associacions qui s’encarregaven i el consum el pagava el districte. També pregunta si es farà la Cavalcada 
de Reis. 

El Manel Devesa explica que habitualment l’Ajuntament pagava l’enllumenat dels carrers principals i això 
ho continuarà fent. Aquest any s’ha ampliat el número de carrers i s’ha canviat el disseny de les llums 
principals. Pel que fa a l’enllumenat de carrers secundaris, l’Ajuntament es feia càrrec del 50% dels cost i 
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la resta ho assumia l’associació de comerciants. Aquest any el 75% del cost serà subvencionat. També es 
va valorar la possibilitat que les associacions s’ajuntessin i es contractés l’enllumenat de manera conjunta 
per reduir els costos. Les resolucions encara no estan atorgades però en un parell de setmanes ja estarà 
fet. 

Respecte de la Cavalcada, cal destacar que Protecció Civil ha prohibit les activitats itinerants i per tant 
aquest any no se'n podrà celebrar cap. A canvi, s’ha dissenyat una activitat alternativa pels més petits, 
ubicada al Parc del Fòrum. Hi haurà un campament del Reis Mags amb control d’accés, control 
d’aforament i altres mesures de seguretat. 

El Rafa Martínez pregunta com està previst donar suport als comerciants dels Encants donat que el cànon 
que paguen tan sols s’ha aplaçat però no s’ha ajustat a les circumstàncies actuals. Explica que han arribat 
a un acord amb els CAP’s de la zona per tal que pugui fer monitoratge en temes de Covid tant del Mercat 
com dels Encants. Es destaca que hi ha diferents accions previstes des de les diferents entitats, 
adreçades a promoure el consum circular “consumim al barri”. 

* Comunitària: Pren la paraula la Michelle Bianco i explica els projectes que s'estan treballant. 

Un dels projectes el posa en marxa la Comissió de Gent Gran com a resposta al plantejament fet pel CAP i 
Serveis Socials sobre la necessitat de conscienciar als veïns de que la gen gran del barri que està sola no 
està rebent tota l'atenció que caldria per part d'ells, com a conseqüència de la saturació que tenen aquests 
dos serveis per la crisi del COVID. El projecte es concreta en una campanya de sensibilització, mitjançant 
cartells penjats a les porteries, dirigides a les persones que viuen i/o treballen al barri i poden detectar 
persones susceptibles de rebre ajut. Al cartells hi ha el telèfon de contacte de Vincles, Amics de la Gent 
Gran i un correu electrònic de Serveis Socials per rebre atenció psicosocial de manera telemàtica. 

S'ha treballat amb la Xarxa de suport per poder fer difusió de la campanya als comerços del barri. S'ha fet 
convocatòria per poder explicar com detectar i derivar. 

D’altra banda, s’explica que la Taula de Salut Comunitària, amb el temps, s'ha vist que s'havia de convertir 
en Taula Comunitària d'on pengin les diferents comissions. A més de la comissió de Gent Gran, s'està 
avançant molt en la creació de la comissió de Dones/Feminismes i s'ha contactat amb els diferents grups 
del barri que ja treballen en aquest tema. 

En relació a la campanya de sensibilització i en concret al correu electrònic de Serveis Socials, el Pep Sala 
expressa el seu escepticisme envers els Serveis Socials i la tasca que desenvolupen dins el projecte. En 
aquest sentit voldria saber el volum de contactes que s’han establert doncs d’inici considera fora de lloc 
que la forma de contactar sigui per correu electrònic. Comparteix que es realitzin aquestes accions al barri, 
però potser s'haurien de veure les noves necessitats, i els problemes econòmics i de pèrdua derivats de la 
pandèmia, així com la responsabilitat d’abordar-ho des de la Taula Comunitària de la que forma part. 

En Marc Folch comparteix diferents projectes. Pel que fa al projecte d’atenció a la gent gran com que la 
campanya s'ha començat fa poc, en aquests moments Serveis Socials no tindrà dades. Opina que el 
correu electrònic potser no és la millor manera per connectar amb la gent gran, i per això ha ofert el 
número de telèfon de la Xarxa de Voluntaris, que se li donarà als comerciants, entitats i  equipaments per 
a que puguin contactar-lo si tenen una persona gran que necessita ser derivada a Serveis Socials o als 
altres dos serveis, i tenir així un canal de comunicació més directe amb la gent gran que no pas la via 
telemàtica mitjançant un correu electrònic. Proposa que els comerciants i veïns i veïnes del barri actuïn 
com una mena de "radars comunitaris".  
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Presenta també l’altra iniciativa en la que estan treballant, “Padrins i Padrines de St. Antoni”. Aquesta 
iniciativa pretén donar suport a les persones del barri que estan en situació de vulnerabilitat. S’ha fet una 
crida als voluntaris de la Xarxa de Suport per tal de formar parelles, i que es pugui oferir suport a aquestes 
persones en qüestions pràctiques, especialment gestions d’acompanyament en la relació amb 
l'administració. Es planteja arribar a tenir un punt d’informació estable que pugui atendre aquestes 
persones. 

També comenta que es vol recuperar el projecte REIS de l'Associació de Veïns (reforç escolar i reinserció 
social), que es va aturar per la Covid-19. 

Pel que fa a altres iniciatives, se sap que els centres educatius públics han resolt amb la Generalitat com 
fer front a les necessitats d’ordinadors en situacions de confinament, però es desconeix si els centres 
concertats ho han pogut resoldre. En aquest sentit caldria donar resposta també a les famílies que 
disposen de beca i no tenen recursos econòmics. 

Informa que Indian Culture Centre ha obert una nova seu al carrer Vilamari, perquè a la seva seu no donen 
l’abast en el repartiment de menjar que estan fent durant la crisi de la Covid-19. 

En temes d'alimentació segueixen funcionant i s'ha observat un increment de la demanda. Aquesta tarda 
hi ha convocada una reunió del Projecte Alimenta a la mateixa hora que la comissió de seguiment. 

Respecte al pla pilot per dotar de recursos a les xarxes veïnals, cal assenyalar que segueix en gestió. 
S'està a l'espera de resoldre dubtes respecte a la compra de material inventariable. 

El Manel Pérez dona suport a la idea presentada en relació a la necessitat de disposar de serveis 
presencials que puguin donar suport a la gent gran, doncs considera que actualment no tenen referents a 
qui dirigir-se i se senten desconcertats especialment quan necessiten ajuda perquè tenen algun problema.  

L’Eduard fa un breu recull de temes per tractar que han quedat pendents: 

- Caus comunitaris. Des del districte s’està fent seguiment per poder fer les millores. 
- Projecte Alimenta. Es farà la consulta per saber com està aquest projecte. 
- Nova diagnosi de necessitats del barri per part de la Taula comunitària. Es considera que no és un 

bon moment doncs els resultats poden ser esbiaixats pel context actual de pandèmia. Quan es faci 
l’actualització caldrà tenir-ho present. 

- L’escenari actual ha canviat molt i les entitats necessiten pensar en el futur. En aquest sentit, 
malgrat que el teixit al barri existeix i és molt potent, es plantegen demanar l’acompanyament 
d’especialistes en temes comunitaris per poder veure de quina manera es pot donar resposta a les 
noves necessitats des d’una mirada externa. 

 
En Marc Folch opina que a l'hora d'enfocar el treball comunitari s'ha de tenir present que sigui quelcom 
més que reunions i reunions. 

En Xàbius pregunta com està el tema del solar del Talia. L'Eduard contesta que no hi ha hagut novetats. 
En aquest mandat està prevista l'expropiació. La propietat va netejar l'espai. Es preguntarà en quin punt 
està el tema de l'expropiació i n'informarà al respecte.  

* Agenda: L’Eduard explica que s’ha constituït una Taula d’Emergència Climàtica i Medi Ambient del 
Districte. Demà hi ha convocada la primera sessió que es podrà seguir per streaming (s'enviarà l'enllaç). 
Es tractarà el tema de la Super-illa de l'Eixample (el model de St. Antoni ha estat el referent i es preveu 
que s'estengui a més llocs del districte), canvis urbanístic per temes de Covid-19 i refugis climàtics. 
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El Marc Folch pregunta si l'eix verd previst al carrer Rocafort creuarà la Gran Via. També es pregunta que 
si s'elimina la majoria de trànsit a algun carrer això com afecta als carrers adjacents?  

Se li contesta que l'eix verd carrer Rocafort creuarà la Gran Via cap al carrer Sepúlveda i que quan es 
redueix trànsit en algun carrer, a la llarga la gent s'hi acostuma i no suposa un increment de trànsit als 
carrers adjacents. 

En relació a la Super-illa, en Pep Sala i en Xàbius expressen el seu neguit en relació a traslladar una idea 
equivocada a la ciutadania pel que en realitat són millores per les persones. Cal tenir en compte els 
carrers que es compensen doncs els veïns i veïnes ho viuen com un greuge i seria interessant poder fer 
intervenció i oferir mesures alternatives, com major nombre d’arbres, en aquests carrers que rebran més 
trànsit amb la idea d’apaivagar el soroll. 

Respecte als actes del 25 de novembre, Dia Internacional per a l'Eliminació de la violència vers les Dones, 
l'acte central es farà el 14 de novembre a Calàbria 66 adaptat a la situació actual, amb actuacions on-line 
per evitar els desplaçaments. 

3. Preparació del Consell de Barri: 

Es farà en format virtual. Es proposa fer el Consell de barri el 10 de desembre a les 18:30 h. S'accepta. 

Es consensua centrar l'ordre del dia en dos punts: 

1. Intervenció Comunitària al barri: es farà presentació coral, la Michelle Bianco i algunes de 
entitats del barri per poder presentar diferents projectes que s'estan duent a terme al barri. Es 
treballarà prèviament la presentació. 

2. Super-illes: faran la presentació el Regidor del Districte i Model Urbà 

4. Torn obert de paraula 

La Mire de l’Assemblea de Joves demana saber per quan estan previstes les obres de l’espai veïnal del 
mercat i si, mentre no es fan les obres, es podria utilitzar com a magatzem amb alguna estructura mínima 
que els permeti treballar. 

L'Eduard explica que és una prioritat pendent de pressupost però que mentre tant es farà actuació mínima 
per poder fer ús provisional de magatzem amb una mínima estructura. 

 

Sense més es tanca la sessió. 

 
Teresa Gómez 
Coordinadora Territorial i Convivència 
Secretària en funcions del Consell de Barri de Sant Antoni 


